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2021-06-17

Protokoll 8/2021

fört vid Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
sammanträde torsdagen den 17 juni 2021 kl. 18:30-20:30, 
Slakthusplan 8 A, Johanneshov

Ledamöter Gustav Johansson (M) Ordförande
Veronica Palm (S) Vice ordförande §§1-10, §§12-27
Henrik Virro (M) §§1-16
Erika Wing (M) §§1-16
Jonas Nilsson (M) §§1-16
Urban Rybrink (L)
Ola Gabrielson (MP)
Bo Hansson (S) §§1-16
Gisela Norrman (S) §§1-16
Hassan Jama (V)
Lena Rydblom (V) §§1-16
Tobias Karlsson (SD)
Elisabet Abelson (C)
Mikael Hörnkvist (S) §11 ersätter Veronica Palm (S) pga jäv

Ersättare Kristiina Katajikko (M) §§1-16
Camilla Hane (M) §§7-16
Björn Wredberg (M) §§1-16
Aura Baila (M) §§1-16
Nickie Excellie (MP) §§1-16
Mikael Hörnkvist (S) §§1-10, §§12-16
Halahen Zaidane (S) §§1-16
Simon Pittuco (V) §§1-16
Margareta Olofsson (V) §§1-16
Inge Pihlström (SD) §§1-16
Lisa Palm (FI)

Övriga närvarande Anders Carstorp Stadsdelsdirektör
Veronica Starck Avdelningschef §§1-16
Jeanette Holmqvist Avdelningschef
Kersti Tagesson Avdelningschef §§1-16
Linnea Kleiner Tjänsteman §§1-16
Magnus Hillborg Nämndsekreterare
Catarina Söderberg Enhetschef §§1-16
Carina Idenfors Personaldirektör §§1-16
Karin Bjurholm Tjänsteman §§1-16
Ellinor Norldander Personalföreträdare §§1-16
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Camilla Rantakyrö Nilsson Personalföreträdare §§1-16
Malin Lindgren Enhetschef §§17-27

Justerare Gustav Johansson (M), Hassan Jama (V)

Datum för justering 2021-06-22

Paragraf §§1-27

Sekreterare Magnus Hillborg
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ÄRENDELISTA
§1 Val av justerare och dag för justering
§2 Fastställande av dagordning
§3 Medborgarförslag - förslag om minnesplats för husdjur
§4 Medborgarförslag - Anlägga discgolf/frisbeegolfbana, 

Högdalstopparna, Högdalen
§5 Månadsrapport maj år 2021
§6 Föreningsbidrag
§7 Svar på nämndens frågor om förutsättningar för att 

skapa en kulturplats i Snösätra - ÄRENDET UTGÅR
§8 Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt 

SoL och LSS för kvartal 1 år 2021
§9 Vikarierande dataskyddsombud enligt 

dataskyddsförordningen och brottsdatalagen för 
Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd

§10 Samråd om förslag till detaljplan för del av 
Johanneshov 1:1 samt del av Kylhuset 15, ny 
gymnasieskola i stadsdelen Johanneshov

§11 När behovet får styra – ett tandvårdssystem för en mer 
jämlik tandhälsa (SOU 2021:8)

§12 Ansökan om serveringstillstånd för Café El Cerro, 
Harpsundsvägen 139, Bandhagen

§13 Ansökan om serveringstillstånd för restaurang 
Stockholm Roast

§14 Anmälningsärenden
§15 Stadsdelsdirektörens information
§16 Nämndens frågor
§17 Borttagen på grund av sekretess
§18 Borttagen på grund av sekretess
§19 Borttagen på grund av sekretess
§20 Borttagen på grund av sekretess
§21 Borttagen på grund av sekretess
§22 Borttagen på grund av sekretess
§23 Borttagen på grund av sekretess
§24 Borttagen på grund av sekretess
§25 Borttagen på grund av sekretess
§26 Borttagen på grund av sekretess
§27 Borttagen på grund av sekretess
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§ 1
Val av justerare och dag för justering 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utsåg ledamot Hassan Jama 
(V) att tillsammans med ordföranden Gustav Johansson (M) justera 
dagens protokoll.
 
Justering sker tisdagen den 22 juni 2021.
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§ 2
Fastställande av dagordning 
 
Dagordningen godkändes.
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§ 3
Medborgarförslag - förslag om minnesplats för husdjur 
Svar på medborgarförslag
EÅV 2021/45

Beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget.

Sammanfattning av ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått fyra olika 
medborgarförslag från personer som bor i Årsta. I förslagen står att 
man vill ha kvar en minnesplats i Kyrkparken vid Valla torg. 
Minnesplatsen ska vara är till minne för en hund som levde i 
området tidigare och som ofta besökte platsen.

Förvaltningen skrev fram ett tjänsteutlåtande till stadsdelsnämnden 
22 april med synpunkter om att det är bra med en minnesplats men 
inte möjligt att sätta upp någon minnessten eller liknande. 
Förvaltningen föreslog istället att ny parksoffa ställs där så att 
människor i Årsta kan besöka platsen lite lättare. Stadsdelsnämnden 
återremitterade ärendet till förvaltningen.

Förvaltningen föreslår i detta ärende att en minnesskylt placeras på 
parksoffan samt att platsen kompletteras med ett bord.

Yrkande
Tobias Karlsson (SD) yrkade

1. att bifalla förvaltningens förslag till beslut, samt
2. att därutöver anföra

 
I omkring vart tredje svenskt hushåll bor det sällskapsdjur. Det 
visar en färsk Novus undersökning (april 2021). Ca 35 000 har 
någon form av husdjur i vår stadsdel. Att ge dessa invånare en plats 
att gå till och minnas sina avlidna husdjur anser vi 
Sverigedemokrater är en självklarhet. Även om husdjuren lämnar 
denna värld finns de kvar, trogna och älskande följeslagare i våra 
hjärtan.
 
Utöver förvaltningens förslag hade vi gärna sett följande 
förbättringar:

Det har visat sig att det är förskoleklasser och flertalet äldre som 
besöker platsen och att det då kan bli trångt. Därför ser vi gärna att 
förvaltningen sätter upp fler bänkar och bord, ser till att det finns 
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minst två soptunnor, samt att dikten ”Regnbågsbron” skrivs in på 
minnesplaketten. 
 
Regnbågsbron
Det finns en bro, Regnbågsbron, som förbinder Himlen och Jorden.
 
När ett husdjur dör, kommer det till en plats bortom Regnbågsbron. 
Där finns kullar och dalar med mjukt gräs, där våra älskade vänner 
leker tillsammans hela dagarna. Där finns vattendrag med friskt 
vatten, massor av mat och solsken som håller dem varma. De gamla 
och sjuka djuren blir unga och friska igen, precis som vi minns dem 
i våra drömmar.
 
Djuren är glada och lyckliga, men de saknar någon som betydde 
mycket för dem, någon som blivit lämnad kvar.
 
Varje dag springer de och leker, tills den dagen kommer, då en av 
dem stannar upp, och tittar bort i fjärran. Blicken skärps, öronen 
spetsas och plötsligt flyger han iväg över det gröna gräset. Hans 
ben bär honom fortare och fortare tills han återförenas med den 
han älskar. Ni möts i en omfamning som varar för evigt. Ditt ansikte 
blir kysst om och om igen, dina händer smeker hans huvud som så 
många gånger förut och du tittar än en gång in i ögonen på ditt 
trogna husdjur som så länge saknats i ditt liv, men aldrig i ditt 
hjärta.
 
Sedan korsar ni Regnbågsbron tillsammans för att aldrig mer 
skiljas...
 

Yrkande
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet 
med förvaltningens förslag.
 

Beslutsgång
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Tobias Karlssons (SD) 
yrkande mot sitt eget yrkande och fann att nämnden beslutar i 
enlighet med hans eget förslag.
 

Reservation
Tobias Karlsson (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande.

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/45-21 Tjänsteutlåtande medborgarförslag 

minnesplats hund - återremitterad

Sida 7 (41)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Protokoll nr 8/2021

2021-06-17

 EÅV 2021/45-13 Bilaga - Fyra stycken medborgarförslag - 
Förslag om minnesplats för husdjur, maskad

 EÅV 2021/45-18 EÅV SDN 2021-04-22 § 4 - Förslag om 
minnesplats för husdjur
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§ 4
Medborgarförslag - Anlägga discgolf/frisbeegolfbana, 
Högdalstopparna, Högdalen 
Svar på medborgarförslag
EÅV 2021/52

Beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget.

Sammanfattning av ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått ett 
medborgarförslag. I förslaget står att det borde byggas en 
frisbeegolfbana på Högdalstoppen i Högdalen. Frisbeegolf är en 
sport som kombinerar kasta frisbee och golf. Högdalstoppen är ett 
naturområde som ligger nära Högdalens centrum.
 
Förvaltningen tycker att det är en bra idé att bygga en 
frisbeegolfbana vid Högdalstoppen men behöver utreda närmare 
vilken plats som är mest lämplig. Förvaltningen har pratat med en 
person som vill vara med och betala för banan. Förvaltningen tror 
att frisbeegolfbanan kan byggas under 2021 men det behövs 
ytterligare utredning innan förvaltningen kan gå vidare med en 
etablering.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/52-6 Tjut svar på medborgarförslag Anlägga 

discgolf/frisbeegolfbana
 EÅV 2021/52-4 Medborgarförslag - Anlägga discgolfbana, 

Högdalstopparna, Högdalen, maskad
 EÅV 2021/52-1.1 Bilaga - Flygfoto med föreslagen plats för 

discgolfbana markerad (2/2)
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§ 5
Månadsrapport maj år 2021 
EÅV 2021/136

Beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport 
maj 2021 för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd inklusive 
bilaga.

Sammanfattning av ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett överskott 
efter resultatöverföringar om 11,3 mnkr. Före resultatöverföringar 
prognostiseras ett överskott 21,6 mnkr. Överskottet i prognosen 
förklaras främst av att reglerna för statsbidrag generalschablon 
ändrats inför 2021. De nya reglerna innebär att medel förvaltningen 
fonderade sedan två år tillbaka måste bokföras som intäkter 2021. 
Om intäkterna inte motsvaras av ökade kostnader redovisas detta 
som ett positivt resultat i prognosen under verksamhetsområde 
Nämnd och administration.
 
Osäkerhetsfaktorer finns fortsatt med bakgrund utav pandemin. Det 
gäller främst äldreomsorgen samt tilldelning av statsbidrag. 
Förvaltningen följer ekonomins utveckling inom varje 
verksamhetsområde noga.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/136-11 Månadsprognos maj 2021
 EÅV 2021/136-10 Bilaga Månadsrapport Maj Ekonomisk 

uppföljning
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§ 6
Föreningsbidrag 
Aktivitetsbidrag våren 2021
EÅV 2021/104

Beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beviljar föreningsbidrag 
helt eller delvis till nedan nämnda föreningar under förutsättning att 
deras verksamhet inte strider mot gällande restriktioner. Vid större 
förändring av verksamhet ska föreningen inkomma med en 
reviderad budget och planering.
 

 Stadsdelsnämnden beviljar Rågdalens skogsträdgård 50 000 
kronor av det sökta bidraget på 54 000 kronor.

 Stadsdelsnämnden beviljar Föreningen Årstafältets 
koloniområde 20 000 kronor av det sökta bidraget på 67 500 
kronor.

 Stadsdelsnämnden beviljar Solklar frisbee förening 13 280 
kronor av det sökta bidraget på 13 280 kronor.

 Stadsdelsnämnden beviljar Östberga FC 100 000 kronor av 
det sökta bidraget på 184 450 kronor.

 Stadsdelsnämnden beviljar Ung Fritid 80 000 kronor av det 
sökta bidraget på 150 000 kronor.

 Stadsdelsnämnden beviljar Rågsveds IF 80 000 kronor av 
det sökta bidraget på 110 000 kronor.

 Stadsdelsnämnden beviljar Somaliska kulturföreningen 
40 000 kronor av det sökta bidraget på 50 000 kronor.

 Stadsdelsnämnden beviljar Drömstort 80 000 kronor av det 
sökta bidraget på 112 100 kronor.

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår bidrag till Idrotts- 
och kulturföreningen Brasil Arte Cultural.

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår bidrag till PRO 
Årsta.

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår bidrag till 
Bandhagens scoutkår.

Sammanfattning av ärendet 
Ärendet syftar till att fördela aktivitetsbidrag till föreningar inom 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsområde. Fördelning av bidragen 
sker utifrån en sammanvägning av flera faktorer. Vid förändring av 
aktivitet ska föreningen snarast inkomma med en reviderad budget.
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Stadsdelsförvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd beviljar föreningsbidrag i sin helhet till en förening 
och delvis till sju föreningar på sammanlagt 463 280 kronor.

Vidare föreslår stadsdelsförvaltningen avslag på ansökan från tre 
föreningar utifrån nämndens riktlinjer avseende föreningsbidrag.

Stadsdelsförvaltningen föreslår att bidrag avslås till Idrotts- och 
kulturföreningen Brasil Arte Cultural eftersom ansökan om bidrag 
inte inkommit tid. Riktlinjerna fastställer att förvaltningen endast 
prövar de ansökningar som inkommit i tid.

Stadsdelsförvaltningen föreslår även att bidrag avslås till PRO Årsta 
samt Bandhagens scoutkår eftersom aktiviteterna föreningarna sökt 
bidrag för enbart vänder sig till medlemmar. Riktlinjerna fastställer 
att aktivitetsstöd ska användas till aktiviteter öppna för alla utan 
krav på medlemskap.

Yrkande
Tobias Karlsson (SD) yrkade

1. att Somaliska kulturföreningen nekas bidrag,
2. att Drömstort nekas bidrag,
3. att Bandhagen scoutkår beviljas 41 895 kr,
4. att i övrigt bifalla och avslå enligt förvaltningens förslag, 

samt
5. att därutöver anföra

 
Över de senaste decennierna har segregationen ökat dramatiskt 
vilket påverkat hela samhället, inte enbart de individer som lever i 
utanförskap. Det är Sverigedemokraternas bestämda uppfattning att 
denna utveckling måste vändas för att istället se 
samhällsgemenskapen öka. 
 
Utifrån ovanstående utgångspunkt är det uppenbart för oss att 
kommunen måste upphöra att finansiera segregerande 
sammanslutningar. Etniskt grundade minoritetsföreningar är ett av 
de främsta exemplen på sådana sammanslutningar. Dessa 
föreningar har som syfte att i första hand bejaka andra identiteter 
än den svenska, och skapa sammanhang där den svenska kulturen 
är bortprioriterad till förmån för andra kulturer. Att i detta fall ge 
ekonomiskt stöd till en organisation som per definition är 
segregerande, då medlemskap är grundat på etnisk tillhörighet, är 
enligt oss fel väg att gå.
 
Sverigedemokraterna anser att i den mån som integrationsinsatser 
genomförs bör de verkställas av aktörer med anknytning till det 
svenska majoritetssamhället. Risken är annars segregationen i 
Stockholms stad förvärras.
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Drömstort skall nekas bidrag eftersom aktiviteterna föreningen sökt 
för enbart vänder sig till medlemmar. I verksamhetsbeskrivningen 
för Drömstort står det bland annat ”Som medlem i Drömstort får 
du delta på alla våra aktiviteter bland annat motivations 
föreläsningar, träningar, läxhjälp, ledarskapsutbildningar och 
lovevents.”. 
 
Eftersom Bandhagen scoutkår erbjuder ”prova på tillfällen” anser 
vi att scoutkåren uppfyller villkoren om att aktiviteten ska vara 
öppen för alla. Vidare anser vi att scoutkårens verksamhet har stor 
potential till att främja integration på ett mycket bra sätt.
 

Yrkande
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet 
med förvaltningens förslag.
 

Beslutsgång
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Tobias Karlssons (SD) 
yrkande mot sitt eget yrkande och fann att nämnden beslutar i 
enlighet med hans eget förslag.
 

Reservation
Tobias Karlsson (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande.
 

Särskilt uttalande
Veronica Palm m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
gemensamt särskilt uttalande:
 
I veckans ”Mitt I Stockholm” kunde vi mötas av beskedet att hela 
64% av samtliga idrottsföreningar i Stockholms regionen tappat 
avsevärt många fler aktiva än vanligt. Den kanske hårdast 
drabbade gruppen är gymnasieungdomarna - den svåraste gruppen 
att nå ut till bland barn och unga. Ett aktivt samarbete och dialog 
med föreningslivet är därför från staden sida ett högt prioriterat 
område för att fånga grupper som staden av olika anledningar kan 
ha svårt att nå ut till.
 
När idrottsföreningarna i staden genomgår en sådan omfattande 
prövning är det därför viktigt att stadens och förvaltningens 
resurser prioriteras rätt. Bland en stor majoritet av de beviljade 
föreningsbidragen i de bilagda underlaget finns idrottsföreningarna 
vilket såklart är positivt men att avslå en anmälan med markeringen 
att den i kommit försent är under ett pandemi år problematiskt givet 
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att man gjort undantag under hösten 2020 med sent inkomna 
ansökningar.
 
Underlaget för beviljade föreningsbidrag för våren 2021 visar om 
något på att en färre grupp föreningar ansökt och beviljats 
föreningsstöd. Att många av de ansökande föreningarna fått ett stöd 
relativt nära det ansökta bidraget är såklart positivt men det saknas 
en analys om vilka föreningar (som tidigare ansökt och beviljats 
stöd) som saknas och en tydlig redogörelse för hur man ska fånga 
upp aktörerna igen.
 
Föreningslivet kan inte ersättas av förvaltningens verksamheter 
vilket innebär att det finns ett säreget intresse av att förvalta och 
utveckla relationerna med aktörerna. För att komma åt de många 
utmaningar och hinder vi har i stadsdelen bör förvaltningen ha en 
approach som snarare aktivt söker upp aktörer och informerar, 
underlättar med information om handläggningsprocessen men 
också aktivt sammankopplar aktörerna med varandra.
 

Ersättaryttrande
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och 
vänsterpartiets gemensamma särskilda uttalande.

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/104-17 Tjänsteutlåtande - Föreningsbidrag våren 

2021
 EÅV 2021/104-18 Riktlinjer föreningsbidrag
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§ 7
Svar på nämndens frågor om förutsättningar för att 
skapa en kulturplats i Snösätra - ÄRENDET UTGÅR 

Anteckning
Ärendet utgick.

Sida 15 (41)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Protokoll nr 8/2021

2021-06-17

§ 8
Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL 
och LSS för kvartal 1 år 2021 
EÅV 2021/300

Beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger förvaltningens 
redovisning av rapporteringen till IVO av ej verkställda beslut 
enligt SoL och LSS för kvartal 1 år 2021 till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsnämnden fattar beslut om insatser till enskilda invånare 
enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om särskilt stöd till vissa 
funktionshindrade (LSS). Om en beslutad insats inte verkställts 
inom tre månader ska nämnden redovisa detta till Inspektionen för 
vård och omsorg (IVO).

Under det första kvartalet 2021 har 57 beslut om insatser i från 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd inte verkställts inom tre 
månader. Det berodde oftast på att personerna tackat nej till ett eller 
flera erbjudanden. Sammanlagt 20 beslut har inte verkställts som en 
följd av att den enskilde avvaktat på grund av covid-19.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/300-4 Rapportering till IVO av ej verkställda 

beslut enligt SoL och LSS kvartal 1 år 2021
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§ 9
Vikarierande dataskyddsombud enligt 
dataskyddsförordningen och brottsdatalagen för 
Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd 
EÅV 2021/263

Beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd entledigar Hiba 

Hilali som dataskyddsombud enligt dataskyddsförordningen 
och brottsdatalagen från och med den 1 juli 2021 till och 
med 6 augusti 2021.

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser Kristin 
Karlsson Larm till dataskyddsombud enligt 
dataskyddsförordningen och brottsdatalagen från och med 
den 1 juli 2021 till och med 6 augusti 2021.

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 
uppdrag att anmäla nytt dataskyddsombud till 
Integritetsskyddsmyndigheten.

Sammanfattning av ärendet 
Ärendet syftar till att utse ett vikarierande dataskyddsombud för 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd.

Nuvarande dataskyddsombud har semester från och med den 1 juli 
till och med den 6 augusti 2021. Stadsdelsnämnden behöver utse ett 
vikarierande dataskyddsombud för den aktuella perioden.

När nämnden utser eller entledigar ett dataskyddsombud ska 
nämnden anmäla det till Integritetsskyddsmyndigheten.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/263-1 Vikarierande dataskyddsombud
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§ 10
Samråd om förslag till detaljplan för del av Johanneshov 
1:1 samt del av Kylhuset 15, ny gymnasieskola i 
stadsdelen Johanneshov 
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 2019-04267
EÅV 2021/299

Beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen.
2. Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått en remiss från 
stadsbyggnadskontoret på en ny detaljplan. Detaljplanen ligger i 
Slakthusområdet och ska möjliggöra för en ny gymnasieskola för 
cirka 800 elever. Gymnasieskolan ska ligga i anslutning till den nya 
parken Fållan. Detaljplanen möjliggör också för en förlängning av 
Bolidenvägen mellan befintlig bebyggelse på Slakthusplan.

Förvaltningen bedömer att gymnasieskola utan skolgård kommer 
innebära ett ökat slitage på parkmöbler, gräsytor, planteringar och 
annat i parken Fållan. Förvaltningen tror att placeringen samt 
utformningen kommer att innebära ökat slitage av redan hårt ansatta 
ytor med ökad driftskostnad som följd.

Förvaltningen tror också att den höga rutschbanan från berget intill 
skolan kommer att skapa olyckstillfällen om den lockar till sig 
gymnasieelever. Dessa elever kan dessutom lätt hamna i konflikt 
med de barn som leker där. Förvaltningen vill också påminna om att 
det kan finnas ett behov av parkeringsplatser för mopeder vid 
gymnasieskolan.

Yrkande
Gustav Johansson (M) yrkade bifall till förvaltningens förslag.
 

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 

Särskilt uttalande
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrink (L), Ola Gabrielson 
(MP) och Elisabet Abelson (C) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande:
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Vi anser att projekteringen och planerna för Slakthusområdet som 
helhet är gedigna och väl utförda och vi är positiva till en förnyelse 
av slakthusområdet. Den hittills antagna detaljplanen (Etapp 1) har 
en ambition om att skapa en miljö som tar hänsyn till befintliga 
kultur- och byggnadsvärden. Gestaltningens variationsrikedom och 
ansats för att skapa en levande stadsdel ser vi mycket fram emot. 
 
Samtidigt ser vi en del önsketänkande och överentusiasm som 
gränsar till skönmålning. Detaljplanen för Etapp 2C anser vi 
avviker mot tidigare högt ställda ambitioner. 
 
Planläggning ska utföras med hänsyn till bland annat befintliga 
natur- och kulturvärden. Staden har i det antagna programmet för 
Slakthusområdet tidigare anslagit detsamma och i avsnittet 
”Kvarterens skala” framgår att antalet våningar inom 
Slakthusområdet ska variera mellan 1-12, samt att ”det lägsta 
intervallet inom höjdskalan bör tillämpas i områdets historiska 
kärna av respekt för de äldsta jugendbyggnaderna och stadsbilden 
med sina smala gatumått”. Det aktuella området ligger i 
Slakthusområdets kärna, mellan hus 48 och den historiska 
bergskärningen, något som pekas ut i flertalet utredningar.
 
I det ömtåliga området får den föreslagna byggnaden en för platsen 
dominerande höjd och volym. Byggnaden föreslås bli närmare 27 
meter, vilket är 3 gånger så högt som bergskärningens 
genomsnittliga 9 meter. Det är i diametral motsats till Etapp 1 där 
byggnaden på motsatt sida av parken fållan tilläts med en höjd om 
15,8 meter och bredd om 15 meter. Dessa mått gör en total väggyta 
mot fållan om cirka 223 m2. I detta nya planförslag föreslås en 
väggyta mot Fållan om hela 745m2, det vill säga mer än tre gånger 
så mycket.
 
Man förstår att dimensionerna är stora även om illustrationen är 
gjord i ett perspektiv från sidan i visualiseringen i 
planbeskrivningen för Etapp 1. 
 
Samma visualisering används åter igen i förslaget för Etapp 2. När 
bilderna läggs bredvid såsom nedan så framgår det med stor 
tydlighet hur totalt dominerande volymen för byggnaden kommer 
att bli. Både från Slakthusområdet men inte minst ifrån den 
historiskt viktiga bergskärningen och den villabebyggelsen som 
ligger utmed och uppe på bergsryggen.
 

 Bild: Visualisering i planbeskrivning för Etapp 1 
"Illustration av Fållan (Nyréns Arkitektkontor)"

 Bild: Samma visualisering med volymen i skolbyggnaden i 
förslaget planbeskrivning för etapp 1 "Illustration av Fållan 
(Nyréns Arkitektkontor)"
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Trots att illustrationen förvillar betraktaren med större 
fönsterdimensioner och att det lagts ett högre träd strax bakom 
sydvästra hörnet så framstår volymen som enorm. Det är också 
tveklös så att denna byggnad och de byggnader som ska byggas 
norröver från gymnasiebyggnaden, och som ska hålla samma skala, 
kommer förändra den helt unika och historiska miljön i den 
Palmeska villastaden utmed Lindevägen, Nybyggarvägen och 
Tallvägen med sina dryga 20-talet hus med de historiskt 
karaktäristiska parhusen från 1907 och 1909, men också typiska 
trädgårdsstadsvillor från 20-tal och 30-tal som finns just här och 
senare också kom att uppföras i Södra Ängby, Bromma. 
Fastigheterna i detta område kommer att möta skolan på ett 
avstånd om 21-22 meter fastighet till fastighet. Höjdskillnaden 
mellan närliggande Lindevägen 17 och det föreslagna huset är ca 
18 meter.
 
I planbeskrivningen står att ”På en höjdrygg väster om 
planområdet finns ett långsträckt naturmarksområde, Frötallen, 
med berg i dagen och hällmarkskaraktär. Den ligger som en 
buffertzon mellan villabebyggelsen i Enskede gård och 
Slakthusområdet (…)”. På ”höjdryggen” ligger det sex 
enfamiljshus som berörs direkt och även femtontalet fler villor 
ligger i området. Naturslingan Frötallen är också som smalast just i 
höjd med den tänkta gymnasiebyggnaden.
 
Planförslaget visar inte tillräcklig hänsyn till befintliga natur- och 
kulturvärden, och i planbeskrivningen 2019-04267 utvecklar 
stadsbyggnadskontoret sitt resonemang ”En förutsättning för 
denna detaljplan, och markanvisningen för en skola med 800 
elever, är att byggnaden får en volym motsvarande den 
föreslagna. Byggnaden blir ofrånkomligen betydligt större än Hus 
48, och täcker sikten mot bergssidan inom planområdets 
sträckning.” 
 
Det finns således en konflikt mellan olika intressen och 
Stadsbyggnadskontoret anser att markanvisningen vinner företräde.
 
Vi delar inte den av White arkitekter utförda antikvariska 
konsekvensanalysen. Den är felaktig och missledande. Byggnadens 
tilltagna höjd motiveras genom att jämföra med den närliggande 
historisk utpekade bergsskärningen; ”Åt väster vetter föreslagen 
byggnation också en bergvägg i ungefär samma höjd (…)”.
Som tidigare påtalats är bergsskärningen i snitt 9 meter, vilket ska 
jämföras med byggnadens höjd om närmare 27 meter. Att som 
kontoret påstår att ”byggnaden inte dominerar i mötet med 
bergväggens varierande nivåer” är osakligt och vilseledande. 
Byggnadens avvikande volym skapar en barriär mellan 
Slakthusområdet, den närliggande parken Frötallens norra del, 
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samt i dess nära förlängningen kontakten med det närliggande 
bostadsområdet. 
 
Som ytterligare exempel på Stadens tidigare slutsatser om vikten av 
att knyta an till omkringliggande områden lyfter vi en skrivning från 
planbeskrivning angränsande Etapp 1: ”De befintliga 
byggnadernas låga skala gör det möjligt att skönja ett taklandskap 
i ögonhöjd. I Fållan där taken bildar ett starkt visuellt samband 
med omkringliggande områdens karaktäristiska takformer - från 
det storskaliga Globenområdet till villabebyggelsens sadeltak i 
Enskede gård - blir detta tydligt”. Denna ambition går om intet 
med nuvarande planförslag 2c. 
 
Vi anser att byggnadshöjden angränsande till naturparken 
Frötallen bör anpassas enligt:

 Följa Stockholms stadsmuseums rekommendationer mellan 
hus 48 och bergsskärningen och håll skalan på samma nivå 
som Etapp 1 tvärs över Fållan för att inte få ett 
dominerande intryck på den historiska kärnan i 
Slakthusområdet. 

 Högre byggnadshöjder passar bättre utmed 
arenaanläggningarna. Lägre byggnadshöjder passar bättre 
vid naturparken och villaområdet.

 All bebyggelse längs med Boskapsvägen bör harmonisera 
med och ta hänsyn till miljö, kulturvärden liksom övrig 
bebyggelse i närområdet, inklusive den helt unika Palmeska 
Villastaden, som utgör Stockholms äldsta villor i Stockholms 
första trädgårdsstadsbebyggelse.

 

Särskilt uttalande
Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett särskilt uttalande:
 
En gymnasieskola planeras att uppföras för 800 elever utan någon 
skolgård. Det strider totalt mot Boverkets rekommendationer vid 
byggande av skolor och förskolor då stor hänsyn skall tas till barn 
och ungdomars möjligheter till socialt och fysiskt umgänge.
 
Då Slakthusområdet i stort kommer att förändras så finns det 
möjligheter att antingen minska ytan för skolbyggnaden och ge 
möjlighet till utevistelse på skolgård eller att använda andra ytor 
bredvid och förändra de planer som finns för annan bebyggelse 
eller verksamhet.
 
Förvaltningen lyfter också en del frågor om problem som kan 
uppstå då skolan saknar skolgård.
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Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/299-5 Tjänsteutlåtande samråd Slakthusområdet 

2C
 EÅV 2021/299-2 Remissunderlag - Samrådsbrev detaljplan 

för del av Johanneshov 1:1 samt del av Kylhuset 15, (1/3)
 EÅV 2021/299-2.2 Remissunderlag - Planbeskrivning del av 

Johanneshov 11 samt del av Kylhuset 15
 EÅV 2021/299-2.1 Remissunderlag - Plankarta del av 

Johanneshov 11 samt del av Kylhuset 15
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§ 11
När behovet får styra – ett tandvårdssystem för en mer 
jämlik tandhälsa (SOU 2021:8) 
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/472
EÅV 2021/246

Beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsnämnden har fått en remiss att yttra sig kring angående 
tandvård; När behovet får styra – ett tandvårdssystem för en mer 
jämlik tandhälsa. Syftet med utredningen är att föreslagna 
förändringar ska minska skillnaderna i tandhälsa i befolkningen.

Utredningen är omfattande och många av förslagen som 
framkommer anser förvaltningen är positiva och skapar tydlighet 
inom hälso- och sjukvård. Förvaltningen ställer sig positiv till att 
patientavgiften sätts på en sådan nivå att fler människor ska kunna 
prioritera tandvård. Utredningen föreslår att regionernas ansvar för 
munvårdsutbildning till personal inom kommunalt finansierad 
omsorgsverksamhet upphör och förs över till kommunen. 
Förvaltningen ser en risk för att kvaliteten försämras, om förslaget 
genomförs eftersom kommunen saknar tillräcklig kompetens för 
uppdraget.

Jäv
Veronica Palm (S) anmälde jäv och deltog inte i genomgång och 
beslut i ärendet.
 

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 

Särskilt uttalande
Tobias Karlsson (SD) lämnade ett särskilt uttalande:
 
Sverigedemokraterna ställer sig överlag positiv till de förslag som 
anges i utredningen och hoppas att de kan leda till att 
tandvårdssystemet blir mer jämlikt. Vi är positiva till förslaget 
gällande selektivt tandvårdsstöd då munhälsan är central för 
välbefinnande och hälsa. Att förebygga ohälsa i munnen är en 
viktig hälsoinsats, inte minst för äldre och en förbättrad 
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munhygien/tandvård ökar livskvaliteten för alla. Vi är också liksom 
förvaltningen positiva till utredningens inriktning och förslag om att 
de som har de största behoven även ska ges företräde till 
tandvården. Idag erhåller unga vuxna upp till 23 år fri tandvård. 
Genom att begränsa den fria tandvården upp till 20 år som föreslås 
frigör resurser till mer behövande.
 
Kostnaderna för tandvård har gjort att många avstår från, eller helt 
enkelt inte har råd, att ge sina tänder den vård de behöver. Detta 
har lett till allt fler allvarliga, dyra och svårbehandlade tandskador. 
Det finns även ett samband mellan dålig munhälsa och sjukdomar i 
och med att munnen tillhör och påverkar resten av kroppen. Vi 
anser därför att samarbetet och utbytet av kunskap mellan tand- 
och sjukvården måste förbättras och förebyggande tandvård måste 
prioriteras.

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/246-4 Tjänsteutlåtande - När behovet får styra - 

ett tandvårdssystem för en mer jämlik tandhälsa
 EÅV 2021/246-1.2 Remissunderlag - Betänkande - När 

behovet får styra - ett tandvårdssystem för en mer jämlik 
tandhälsa, volym 1

 EÅV 2021/246-1.1 Remissunderlag - Betänkande - När 
behovet får styra - ett tandvårdssystem för en mer jämlik 
tandhälsa, volym 2
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§ 12
Ansökan om serveringstillstånd för Café El Cerro, 
Harpsundsvägen 139, Bandhagen 
Svar på remiss från Socialförvaltningens tillståndsenhet, dnr 
9.1.1-4281/2021
EÅV 2021/313

Beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan 

om tillstånd för alkoholservering i restaurangen kl. 11:00–
20:00. måndag till söndag.

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan 
om tillstånd för alkoholservering på uteserveringen kl. 
11:00-20:00 måndag till söndag.

Sammanfattning av ärendet 
Café El Cerro har sökt tillstånd för att servera alkoholdrycker på 
Harpsundsvägen 139 i Bandhagen:
• I restaurangen kl. 11.00–20.00 måndag till söndag.
• På uteserveringen kl. 11.00–20.00 måndag till söndag.

Socialförvaltningens tillståndsenhet beslutar om serveringstillstånd 
och har bett stadsdelsnämnden att yttra sig över ansökan. 
Stadsdelsnämnden ska yttra sig om lämpligheten utifrån lokala 
omständigheter.

Förvaltningen bedömer att det inte finns några hinder för att 
tillstyrka alkoholservering på de tider som ansökan avser.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/313-2 Tjänsteutlåtande - Ansökan om 

serveringstillstånd för Café El Cerro
 EÅV 2021/313-1 Sökande om alkoholtillstånd, Cafe El 

Cerro
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§ 13
Ansökan om serveringstillstånd för restaurang 
Stockholm Roast 
Svar på remiss från socialförvaltningen, tillståndsenheten, dnr 
9.1.1–3952/2021
EÅV 2021/297

Beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan 

om tillstånd för alkoholservering i restaurangen kl. 11.00–
01.00. måndag till söndag.

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan 
om tillstånd för alkoholservering på uteserveringen kl. 
11.00–23.00 måndag till söndag.

Sammanfattning av ärendet 
Restaurang Stockholm Roast ligger inne i Slakthusområdet. I 
närområdet finns för närvarande inga bostadshus. Närmaste 
tunnelbanestation är Globen, den södra delen av stationen. Där finns 
flerfamiljshus med boende som kan störas nattetid av personer som 
rör sig mellan restauranger/nattklubbar i området och tunnelbanan.

I Slakthusområdet och området kring Globen finns numer många 
restauranger, evenemangslokaler och nattklubbar, som har öppet 
sent. Förvaltningen har kännedom om att det kan vara störningar 
vid tunnelbanan och i Globenområdet nattetid, framförallt när 
restauranger och festlokaler stänger och besökarna ska lämna 
området. Inom förvaltningen finns för närvarande ingen kännedom 
om störningar kopplat Stockholm Roast.

Stadsdelsnämnden har tidigare haft synpunkter på att det finns 
många restauranger och lokaler runt Globen och i Slakthusområdet 
och att det kan vara störande för boende i närområdet. Det har 
framkommit att boende upplever otrygghet och att det samlas unga 
personer, framförallt i Slakthusområdet, inför och efter besök på 
någon av evenemangslokalerna.

Förvaltningen bedömer att den verksamhet som bedrivs och 
kommer att bedrivas på Stockholm Roast är i mycket liten skala och 
med en inriktning som inte kommer att innebära några 
störningsproblem i närområdet.

Utifrån det bedömer förvaltningen att det inte finns några hinder för 
att tillstyrka alkoholservering de tider som ansökan avser.
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Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/297-2 Tjänsteutlåtande - Ansökan om 

serveringstillstånd för restaurang Stockholm Roast
 EÅV 2021/297-1 Remiss - nytt serveringstillstånd i 

Slakthusområdet

Sida 27 (41)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Protokoll nr 8/2021

2021-06-17

§ 14
Anmälningsärenden 
EÅV 2021/2

Beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m., dnr EÅV 
2021/2
B. Delegationsbeslut
C. Protokoll från pensionärsrådet 2021-05-24
D. Kommentarer från funktionshinderrådet möte 2021-05-21
E. Protokoll från förvaltningsgruppen 2021-05-18
F. Balanslista över nämndens uppdrag till förvaltningen 

Handlingar i ärendet
 EÅV 2021/2-6 Förteckning över inkomna protokoll, 

skrivelser, delegationsbeslut m.m. 210615
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§ 15
Stadsdelsdirektörens information 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerade om följande:
 
Planering inför semestertider och sommaren pågår för fullt inom 
förvaltningen. Det blir en hel del aktiviteter för barn och unga. 
Förvaltningen håller Sommartorg i både Östberg och Rågsved.
 
Nämnden tackade för informationen.
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§ 16
Nämndens frågor 

Beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd uppdrar till förvaltningen 
att bereda skrivelserna och frågorna nedan och återkomma till 
nämnden med svar.

Inkomna skrivelser och frågor:
Veronica Palm m.fl. (S) lämnade en skrivelse om "Ledsagarservice 
och ledsagning för synskadade”.
 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) och Lisa Palm (Fi) 
lämnade en skrivelse om ”Upprusta Rågdalens parklek och bygg 
plaskdamm”.
 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) och Lisa Palm (Fi) 
lämnade en skrivelse om ”Ökat valdeltagande och stärkt 
demokrati”.
 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrik (L), Ola Gabrielson 
(MP) och Elisabet Abelson (C) lämnade en skrivelse om 
"Kartläggning av hemlöshet i stadsdelen”.
 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrik (L), Ola Gabrielson 
(MP) och Elisabet Abelson (C) lämnade en skrivelse om 
"Ungdoms- och gängkriminalitet”.
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§ 17
Borttagen på grund av sekretess 
EÅV 2021/439

Handlingar i ärendet
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